
Naturråd Fredericia  

 

Dato: 14. juni 2023 

Tidspunkt: kl 19-21 

Sted:  Skyttehuset i Fuglsang 

skov – Fuglsangvej 30B   

 

KL. 18-19 er der 

Dyrehaven rundt med 

Naturvejlederen – start 

ved skyttehuset 

 
Deltagere: 
Fredericia Spildevand & Energi A/S (Gitte Lyager) 
Jægerrådet Fredericia (Jens-Christian Jensen) 
Skovdyrkerforeningen (Jesper Petersen) 
Danmarks Naturfredningsforening (Charlotte Madsen) 
Friluftsrådet Trekantområdet (Karl Åge Dahl) 
Dansk Ornitologisk Forening – Fredericia (Ronni Røjgaard) 
Lokale Landbrugsforeninger: KHL (Søren Bloch), LMO/ Vejle Fredericia Landboforening (Niels 

Ladegaard), LRS (Henry Juul (Sven-Aage Steenholdt))  
Beboerforeninger/Fællesråd: Fællesrådet for Trelde, Østerby, Egeskov, Bøgeskov og 

Vejlby (Ulla Jensen), Skærbæk (Jonna), Taulov Fællesråd (Thorbjørn Søndergaard), 

Herslev Sogn, Bredstrup-Pjedsted (Karen Pagh) 
Fredericia Sportsfiskerforening (Leif Sonderup) 
Tre-For (Anders Juul) 
Business Fredericia (Kristian Drejer) 
Visit Fredericia (Heidi Hammer Lings) 
Ungebyrådet 
Naturstyrelsen Trekantområdet (Inken Breum) 
Arternes Fredericia (Preben Storgaard Mikkelsen) 
Klima-, Energi- og Miljøudvalget (Tommi Rachlitz Nielsen, John Nyborg, Turan Savas, 

Kenny Bruun Olsen, Cecilie Roed Schultz) 
Vækst, Teknik og Klima forvaltningen (Rene Olesen, Inger Pabst, Carsten Pedersen, 

Bjarne Christensen, Annemette Bargum og Lars Bak) 

(overstreget = afbud/deltog ikke) 

 

Referat Bemærkninger 

 

Velkomst  

Velkomst ved Tommy Rachlitz Nielsen, formand for Klima-, 

Energi- og Miljøudvalget 

Skyttehuset Jens-Christian fortalte om skyttehusets historie. 

Bordet rundt  Bordet rundet og velkommen til Charlotte Madsen fra DN-

Fredericia 

Adgangsregler generelt og 

sagstyper i Fredericia 
Kommune 

Lars Bak gennemgik sagstyper og lovreglementet med generelle 

betragtninger og konkrete sager. Ikke mange sager, men en del 

henvendelser om kystadgang og regler – og i nogle sager er der 

tale om både kystbeskyttelse og adgang langs stranden. 

Der er desuden sager om offentlig adgang på bade- og bådebroer. 

50m-reglen: Man må ikke tage ophold på stranden inden for 50m 

fra boliger, såfremt bolig og ophold er på samme matrikel. 

Ofte er der sager, som reelt bunder i andet/nabostrid. 

--- 

Jonna Heebøll spørger til en oversigt over broer, hvor der er 

adgang..det findes ikke, men sagerne tilgås løbende. 

--- 
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Karl-Aage gør opmærksom på Friluftsrådets kampagne om 

adgang og tilskudsmuligheder Friluftsrådet (friluftsraadet.dk). 

Og Thorbjørn nævnte Miljøstyrelsens adgangsoversigt  

https://mst.dk/friluftsliv/hvad-maa-jeg-i-naturen/hvor-maa-jeg-

faerdes/vejledning/ 

 

--- 

Charlotte Madsen opfordrer til oplysning til nye kystejere om 

adgangsregler  

• Forvaltningen kigger nærmere på mulighederne. 

--- 

Karen Pagh spørger til processen i en anmeldelse. Og Lars oplyser 

at kommunen laver en dialog/partshøring, som enten løser sagen 

eller hvor man håndhæver loven via varsel og påbud om at loven 

skal overholdes. 

--- 

Herslev spørger til problemer med affald langs stier mm – og igen 

er det et spørgsmål om dialog og nudging. Samtidig påpeger flere 

at det også vigtigt at folk opfører sig ordentligt. 

--- 

Karl-Aage fortæller at Friluftsrådet tager imod henvendelser og 

sender dem videre, evt. anonymt, til kommunen. Gå nye veje - 

Stop skilteskoven (gaanyeveje.dk) 

Naturparkplanen og 
fokuspunkter 

Annemette fortalte om status for 5-års planen for Naturpark 

Lillebælt. Der er bl.a. marint fokus og fokus på kyststier. 

Annemette gennemgik desuden de ”Fredericianske” projekter; 

herunder hvad Naturrådet har budt ind på. 

• Alle beboerforeninger/fællesråd tager emnet om stier, 

adgang, shelter og legepladser mv. op i lokalsamfundene 

med henblik på fremlæggelse på næste møde i naturrådet. 

 

Cecilie – det kan være at vi skal arbejde for et stiforløb, der har 

marthonlængde – sammen med lokale rundture.  

Tommy – opfordrer til at lokalrådene er proaktive på nye stiforløb. 

https://friluftsraadet.dk/
https://mst.dk/friluftsliv/hvad-maa-jeg-i-naturen/hvor-maa-jeg-faerdes/vejledning/
https://mst.dk/friluftsliv/hvad-maa-jeg-i-naturen/hvor-maa-jeg-faerdes/vejledning/
https://gaanyeveje.dk/
https://gaanyeveje.dk/
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Kristian – Opfordrer til at synliggøre muligheden for rundturen på 

volden og langs stranden 

Ulla – opfordrer til rundvandreruter 

Jonna – gør opmærksom på helhedsplanen i Skærbæk og 

fokus/håb for stier. Det kræver god tid til snak. 

Jens-Christian – gør opmærksom på at mange mennesker kan 

medføre slid på naturen mm. 

Thorbjørn opfordrer til at lokalsamfundene tager teten, da det ofte 

er svær tilgang for kommunen. Og opfordrer samtidig til at skilte 

så folk finder vejen for at undgå uhensigtsmæssig adfærd. 

Cecilie - mener at det er muligt at benytte den robuste natur og 

samtidig beskytte den sårbare natur. 

Charlotte – der vil nok ikke komme så mange unge ud i naturen, 

som under corona-tiden. 

Ulla – Trelde skovene er jo sårbar – så hvorfor en sti i fredningen. 

Cecilie mener at et godt stisystem kan medføre at man passer på 

alt det andet. 

Alle er enige om at benyttelsen skal ske i respekt for naturen. 

Naturens uge Annemette opfordrede til at deltage i arrangementet der reelt er 

skabt af DN og Friluftsrådet. 

DN-Fredericia har fået 35.000 kr. til tilskud til aktiviteter til 

naturens uge. 

Link til oprettelse af arrangement: Opret arrangement til Naturens 

Uge - Naturens Uge (naturensdag.dk) 

Revision af Naturplan 

Fredericia 

Carsten orienterede om revisionen af Naturplan Fredericia – og 

opfordrede til, at alle byder ind med ideer og synspunkter nu og 

når de gode ideer opstår. 

Naturrådet vil i øvrigt blive involveret, når der foreligger et 

udkast. 

 

Opsamling/evt. 

 

Karl Aage: cykelstier og fortove ved Skærbæk/Taulov – der skiltes 

kun for cykelstier hvorved fodgængere bliver udfordret.  

• Forvaltningen følger op 

Jonna/Annemette: Der er åbent hus 15/6 om biodiv. og der er 

Morten DD 15/6. 

https://www.naturensdag.dk/opret-et-arrangement/
https://www.naturensdag.dk/opret-et-arrangement/
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Thorbjørn - Le-lauget søger arealer og vil gerne mere/flere.  

• Annemette og Thorbjørn følger op på det 

Næste møde Oktober måned – dato følger 


